
invitatZIUA: Buna ziua! Astept intrebarile dumnevoastra!  

anon3411: Buna ziua. In alte tari europene cu traditie in invatamantul superior de 
marina, cat ani de studiu/practica sunt necesari pentru a deveni ofiter pe o nava 
comerciala? 

invitatZIUA: Noi, la Academia Navala, am facut un studiu in toate tarile din UE, 
privind modul de formare a ofiterilor de marina comerciala, pe care vi-l putem 
pune la dispozitie. In majoritatea statelor Uniunii Europene formarea necesita 3-4 
ani de studii universitare, plus un an de stagiu la bordul navalor. O exceptie poate 
fi considerata Anglia care, este adevarat, ca practica ambele sisteme (universitare 
si neuniversitar). Acolo exista asa numitele colegii, dar, nota bene!, asa cum este 
organizat sistemul de invatamant in UK, cele mai multe dintre colegii sunt 
universitare (au in componenta lor universitati) si putine sunt vocationale. La cele 
vocationale insa conditiile de admitere sunt foarte stricte, necesitand cunostinte 
temeinice de matematica, fizica si din domeniul tehnic. 

andicoman: Buna ziua! Doresc sa va intreb de ce in tarile precum Anglia , Grecia , 
etc.. se pregatesc ofiteri maritimi pe acelasi sistem educational de 2 ani terorie + 1 
an practica imbarcata si unde acest sistem functioneaza de ceva timp nu exista 
aceste probleme ??  

anon4959: Cum interpreteaza ANR legea in cazul in care un absolvent al acestui 
colegiu se prezinta la examenul de brevet? Ia in considerare legea 200/2004 sau 
ordinul ministrului muncii din 2010? 

invitatZIUA: Nu contestam faptul ca si in Romania putem discuta daca acest 
sistem este viabil sau nu, dar nu suntem de acord cu modul total netransparent in 
care au luat fiinta aceste forme neuniversitare. In opinia mea, un sistem 
neuniversitar ar trebui insotit de mai mult de 12 luni de stagiu la bordul navelor. 
Spre exemplu, in Anglia, la care faceti referire, sistemul vocational inseamna o 
perioada de 5 ani, n care pregatirea teoretica de 2 ani este intercalata cu stagii de 
practica la bordul navelor. 

invitatZIUA: E limpede ca ordinul ministrului Muncii, desi cu totii stim ca forta 
juridica a unei legi este superioara unui ordin de ministru. 

anon4959: Ati consultat angajatorii din shipping sau companiile de crewing, dansii 
ce parere au despre ofiterii pregatiti doar 2 ani? 



andicoman: Despre colegiul de pregatire de 2 ani din cadrul UMC de ce nu se 
spune nimic ? Acest colegiu a luat fiinta la 1 an de la infiintarea Colegiului Nautic 
Roman pe aceleasi directiva si aceiasi structura de invatamant ! Nici un 
comentariu nu am vazut sau auzit despre acest colegiu. 

invitatZIUA: Asta ar fi trebuit sa se intample inainte de modificarea Catalogului 
Ocupatiilor din Romania. De fapt, un astfel de proces este extrem de laborios si 
include, pe langa studii si analize facute de agentii economici interesati, 
consultarea asociatiilor profesionale si a formatorilor, ceea ce, din pcate, nu s-a 
facut. Acesta este unul dintre motivele pentru care contestam aparitia filierei 
neuniversitare. 

andrei111: Buna ziua, domnule chitac, cum vedeti Constanta post mazare?  

andicoman: Tin sa mentionez ca atat la terminarea colegiului nautic roman sau al 
colegiului din cadrul umc-ului sau al academiei navale romane evaluarea finala o 
face numai ANR-ul unde toti dau acelasi tip de examen ! nu se dau brevete de la 
CNR sau de la UMC sau ANMB . Doar ANR-ul  

invitatZIUA: Eu vorbesc despre toate formele de pregatire neuniversitara si nu am 
nominalizat niciun formator in demersurile pe care le-am facut. 

invitatZIUA: Haideti, atunci, sa ii lasam si pe absolventii de Medicina sa isi dea 
examenul de brevet de la ANR! 

radueugen85: @andicoman Nu conteaza cine da brevetele... pentru ca si acolo se 
pot face extrem de multe smecherii si sa-ti obti brevetul... Ideea e sa nu existe 
niciun risc in privinta acestui domeniu, sa fie doar scoli acreditate si atata! nu 
porcarii de scoli private care sunt initiate de unii care nu au nicio treaba cu 
domeniul lor.... pe bune acum... 

andicoman: In emisiunea de acum cateva zile de la B1 , impreuna cu ceilalti 
participanti la dialog , inclusiv si domnul Basescu numai despre colegiul nautic 
roman se discuta , pe panourile informationale din cadrul emisiunii numai despre 
CNR se scria ! 

andicoman: Radu serios acum Colegiul Nautic Roman este acreditat  



iulian: Mi se pare evident ca va fi foarte dificil (spre imposibil) de oprit ce se 
intampla la CNR. As vrea sa stiu ce sanse credeti dumneavoastra ca sunt ca 
demersurile pe care le faceti sa aibe succes 

iulian: Si o a doua intrebare - poate suna a "teoria conspiratiei" - dar sunteti de 
parere ca oameni influenti din Constanta sustin Colegiul Nautic Roman ? 

radueugen85: @andicoman Ma scuzi, am uitat sa pun intre ghilimele... stim cu 
totii cum a reusit sa fie acreditat... Nea Mihai Marcu care facea lobby in parlament 
... si asa mai departe...  

anon4959: Dupa parerea mea nu trebuie sa existe monopol in acest domeniu, dar 
toate institutiile trebuie sa functioneze pe baze legale, ori in cazul de fata exista o 
lege care cere studii universitare si un ordin de ministru care zice ca nu, ordin 
aparut doar cu o zi inainte de autorizarea colegiului.  

andicoman: Domnule Chitac cum vedeti dumneavoastra ca ar trebui sa ia curs in 
urmatoarea perioada de timp toate aceste lucruri ? Ar trebui desfiintat acest 
colegiu ? Ce precedent s ar creea? Ce se intampla cu sutele de ofiteri brevetati 
care deja au cativa ani de activitate in domeniul maritim ?  

iulian: anon: n-a zis nimeni ca se vrea monopol. Dar este evident pentru oricine ca 
criteriile de evaluare trebuie sa fie aceleasi. O varianta ar fi sa se faca cursurile 
oriunde si sa se infiinteze oricate facultati dar examenele sa fie aceleasi si cu 
aceleasi criterii de exigenta pentru toti. Ca la BAC, daca vrei. Au iesit jdemii de 
oameni fara nici o treaba cu scoala licentiati din Spiru Haret si nu cred ca isi mai 
doreste cineva asa ceva 

radueugen85: @iulian Corect! Si nu cred ca ar vrea nimeni sa se lase, de exemplu, 
pe mana unor doctori care si-au terminat studiile la o scoala privata? Ar avea 
curaj cineva sa aiba incredere in ei? NU! Asa e si cu marinaria! 

invitatZIUA: Pentru Iulian: Eu am epuizat procedura de sesizare a tuturor 
institutiilor statului, care in opinia mea au fost responsabile si acum ma voi adresa 
instantei de judecata.  

invitatZIUA: Pentru Iulian: Nu stiu si nu sunt interesat de acest subiect. 

iulian: va multumesc pentru raspunsuri 



invitatZIUA: Sigur ca am toata intelegerea pentru cei care au ur*ceasta forma de 
pregatire. Eu cred ca se pot gasi solutii cu domniile lor in cadrul legal despre care 
am vorbit. In caz contrat, daca instanta ne va da dreptate, diplomele si brevetele 
sunt nule de drept, dar credeti-ma ca principiul meu este cel continut de vechiul 
dictor latin: Sa se faca dreptate chiar daca ar trebui sa dispara lumea. 

ingridantonia: @invitatZIUA Da, dar daca va da instanta dreptate ar trebui arestati 
toti cei care au semnat acel ordin de ministru care a dus la infiintarea acestei 
scoli... si sunt vreo 10 la numar... E ok sa avem scoala privata, ca alternativa, dar 
aceasta are autorizatie obtinuta in baza unui ordin de ministru emis ilegal, printr-
un lant de abuzuri...Oamenii astia de pe nave au cu totii o imensa 
responsabilitate, altfel se pot intampla dezastre... 

andicoman: Domnule Chitac, vreau sa ma lamuresc cu un lucru. Acest colegiu a 
luat fiinta in 2010 . Acest scandal cu privire la legalitatea lui tine de foarte putin 
timp . De ce nu s au luat masuri inca de la infiintare ? 

ingridantonia: Pai cine sa ia masuri andicoman? penalii din Parlament care au si 
semnat ordinul de ministru pentru atestat?  

invitatZIUA: Va marturisesc ca informal din 2011 am discutat cu persoane 
responsabile si am crezut ca o sa ajungem la un numitor comun. Lucrul acesta nu 
s-a intamplat si pentru ca juristii pe care i-am consultat mi-au dat dreptate, am 
crezut ca este de datoria mea sa initiez un proces la capatul caruia o terta parte 
indrituita legal sa ne spuna tutoror care e adevarul. De altfel, cred ca orice 
persoana care sesizeaza ceva ilegal in societate este obligata sa ia masuri in 
consecinta. 

radueugen85: Domnule Chitac, ati avut probleme cu politicienii in demersul 
dumneavoastra de a demasca aceasta scoala privata?  

ingridantonia: @radueugen85 Am scris mai sus, normal ca au fost probleme, se 
poate altfel in Romania? Oricum, toti politicienii din tara sunt spagari si mafioti... 
ce sa mai !  

iulian: As mai avea si eu o intrebare, daca imi permiteti: Exista vreo statistica 
despre cat la suta din absolventii Colegiului Nautic Roman si cei ai Academei 
Navale au fost angajati, au ajuns pe mare si au ramas angajati ? 



invitatZIUA: Pana acum nu. 

invitatZIUA: Va multumesc pentru intrebari si va doresc o zi buna in continuare! 
Sanatate maxima!  

iulian: Am citit pe un blog cu marinari niste observatii legate de invatamantul 
actual. "Cei mai multi dintre studenti nu au unde sa faca stagiulde cadet. In 2010 
doar 834 cadeti proveniti din mai multe promotii au fost trimisi in voiaj" 

andicoman: La colegiul nautic se asigura si practica imbarcata  

andicoman: 12 luni 

radueugen85: @andicoman da...cu cocktailuri si femei, pe yachturi, nu? Ca doar la 
Colegiul Nautic vin numai bogatanii care vor si ei sa fie marinari, asa, peste 
noapte!  

andicoman: Vorbe-n vant radu spuse pentru urechile plebei care crede tot ce 
aude. M ai intereseazate inainte sa arunci vorbe gratuit  

iulian: andi si eu sunt interesat de subiectul asta 

iulian: treaba este ca mai mult decat chestii declarative nu am vazut multe lucruri 
care sa sustina partea colegiului 

iulian: nu pot sa spun cu certitudine ca asa este dar "miroase" a Spiru Haret 

iulian: Adevarul e ca pana nu sunt luati absolventii la tavaleala si evaluati in 
scenarii reale, e usor incorect sa faci evaluari 

iulian: Nu ? 

andicoman: foarte corect  

ingridantonia: de acord 

radueugen85: Pai ce absolventi sunt aia care fac o scoala de PATRU ANiI in DOI 
ANI? 

iulian: Sheldon Cooper made in .ro  



radueugen85: Ce fel de marinari profesionisti.... 

ingridantonia: poate acolo sunt cei cu iq ridicat  

iulian: bai, totul se masoara pe rezultate nu pe metodologie 

radueugen85: Eu nu sunt de acord, pai hai frate, toata lumea la Colegiul Nautic 
Roman, daca tot e acelasi lucru ca Academia "Mircea cel Batran".... Ce rost mai 
are sa ma duc la o scoala care dureaza mai mult, daca este acelasi lucru, nu?  

ziuamod: Buna ziua, interviul s-a terminat, iar invitatul nu mai este disponibil 

iulian: Sper sa nu vad niciodata o stire de genul asta dar probabil ca o sa aibe o 
situatie infernala de gestionat cei de la colegiu atunci cand din cauza unui 
absolvent de-al lor explodeaza ceva pe vreun vapor in larg (doamne fereste) 


